
Až se úředníci polepší, vrátíme VŠ 150 miliónů

Compiled 29.6.2014 4:12:06 by Document Globe ®   1

Až se úředníci polepší, vrátíme VŠ 150 miliónů
Mstopředseda rozpočtového výboru Michal Kraus
V pátek rozpočtový výbor na váš návrh ukrojil z rozpočtu ministerstva školství na příští rok 150 miliónů
korun. Rána podle ministerstva dopadne hlavně na vysoké školy. Může ještě něco tento verdikt zvrátit při
projednávání státního rozpočtu ve Sněmovně?
Je to schválený pozměňovací návrh a my nemáme důvod od toho ustoupit. Peníze už jsou v tuto chvíli rozdělené na
Akademii věd a na některé projekty v základním školství. Původně jsme navrhli zkrátit rozpočet ministerstva o 430
miliónů korun, ale pak jsme řekli, že je to možná příliš vysoká částka, a proto jsme ji snížili na 150 miliónů. Chceme
tak donutit ministerstvo školství, aby předkládalo návrhy rozpočtů tak, aby bylo jasné, na co budou peníze konkrétně
použity. Zatím nám nikdo nebyl schopen doložit, že to příští rok nedopadne jako v letošním roce, kdy paní ministryně
přišla v říjnu na rozpočtový výbor a požádala, abychom 250 miliónů z vysokého školství převedli jinam. Tyto peníze,
určené na investice, totiž nebyly využity.
Vy ale pořád spolu s šéfem KDU-ČSL Miroslavem Kalouskem tvrdíte, že vysoké školy o žádné peníze
nepřijdou...
Paní ministryně má možnost při druhém čtení rozpočtu ve Sněmovně předložit komplexní pozměňovací návrh
ke svému rozpočtu, kde jasně specifikuje všechny položky v oblasti investic, které až dosud byly nejasné. Pokud
to dokáže a současně s tím v rámci svého rozpočtu přesune do investičních výdajů 150 miliónů korun z položky
neinvestičních prostředků - sama řekla, že tady má rezervu - budeme s tím souhlasit.
Jinými slovy: i když na ministerstvu přesně rozepíší, nač peníze potřebují, a ukáže se, že jim tam oněch 150
miliónů chybí, vy peníze zpět nevrátíte. Vy jim tedy dovolíte, aby si je přesunuli z jiného šuplíku...
Ne, žádné peníze zpátky dávat nebudeme. Je tu ještě jedna možnost. Když se prokáže v průběhu roku 2004, že v
investicích skutečně chybí 150 miliónů, že vysoké školy jsou schopny tuto částku proinvestovat, jsme ochotni provést
rozpočtové opatření a peníze přesunout tak, aby vysoké školy nebyly kráceny.
Na problémy jste asi nepřišli až teď. Upozornili jste ministerstvo už při sestavování rozpočtu?
Paní ministryni jsem na to upozorňoval. Řekla, že přijde s nějakými návrhy. Čekali jsme, jak se s tím vyrovná, ale ona
s ničím nepřišla. A proto my jsme vyvolali diskusi naším návrhem.
Předpokládám, že i v jiných resortech některé výdaje proti předpokladu překročili a jiné zase nevyčerpali...
Samozřejmě že i jiné resorty ne vždy přesně vyčerpají, co plánují, také jsou tam přesuny. Ale tady jde o jinou věc.
Existují nová rozpočtová pravidla, podle nichž resorty - pokud v položce učiní změnu, která je vyšší než 10 procent -
jsou povinny požádat o rozpočtová opatření. Například - když jsou v investicích ministerstva školství uvedeny položky
250 miliónů či jedné miliardy, které nejsou blíže specifikované, pak úředníci mohou volně měnit rozpočet až do výše
100 miliónů korun. To je svým způsobem obcházení rozpočtových pravidel a o tom to celé je. My zodpovídáme za
rozpočet, ten schvaluje Sněmovna. A nehodláme se smířit s tím, aby ministerští úředníci bez vědomí parlamentu
disponovali tak vysokými částkami.
Ztrestali jste tedy i jiné ministerstvo?
My jsme takové sankce uplatnili vůči dvěma. Totéž jsme řekli ministerstvu spravedlnosti, kde měli problémy s částkou
300 miliónů korun. Do dvou dnů nám ale předložili rozpočet tak, že byly jednotlivé položky konkrétně určeny. Školství
to ale neudělalo. Buď nechtějí, nebo to úředníci neumějí udělat. Podle mě se pod tak velkými položkami skrývá fakt,
že akce nemají investičně připravené a na konci roku jim pak peníze propadají.
Vypadá ale zvláštně, když poslanci koalice berou vlastní ministryni peníze, nota bene na proklamovanou
prioritu - vzdělání a vysoké školy. Zatímco opozice je proti tomu...
My je školství nebereme, zůstávají tam. Paní ministryně navíc nemá jen vysoké školství. Jestliže nejsou ochotni
akceptovat dobře míněné rady, musíme použít silnější nástroj.
V kuloárech se ale říká, že je to ještě jinak. Jde prý o takové koaliční divadlo. Ministryně má údajně v rozpočtu
takový finanční polštář, kterým může přikrýt finanční nedostatky. Takže i když jí peníze vezmete, nic moc se
neděje, ale jí zůstane před veřejností image té, která bojuje za svůj resort...
No, paní ministryně určitě má rezervy. V žádném případě to ale není komedie, ale principiální souboj o to, jestli i
úředníci na ministerstvu budou respektovat pravidla, nebo jako doposud si z nás budou dělat srandu.


